

(Translated from Russian)

Permanent Mission of the Russian Federation

No. 176

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other international organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and has the honour to transmit herewith information from the Russian Federation in connection with the joint enquiry of the Working Group on Arbitrary Detention, the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders, the Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression and the Special Rapporteur on the right to freedom of association and peaceful assembly.

UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17) Assembly&Association (2010-1) G/SO 214 (107-9) RUS 13/2011.

The Permanent Mission of the Russian Federation takes this opportunity to assure the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights once again of its utmost consideration.

Geneva,
30 March 2012

(stamp of the Permanent Mission of the Russian Federation
to the United Nations Office in Geneva)
3 April 2012

For the Office of the United Nations High Commissioner
for Human Rights,
Geneva

Information from the Russian Federation in connection with the joint appeal of the Chair-Rapporteur of the Human Rights Council Working Group on Arbitrary Detention, Mr. Malick Sow; the Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression, Mr. Frank La Rue; the Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and of association, Mr. Maina Kiai; and the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders, Mrs. Margaret Sekaggya

Reference: UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17), G/SO 214 (107-9) RUS 13/2011

In the Russian Federation, the legality of actions by police officers to protect public order and safety is provided for by universally recognized principles and norms of international law, the Constitution, constitutional acts, federal legislation, regulatory legal instruments of the President and Government of the Russian Federation, regulations of the Ministry of Internal Affairs and relevant laws by constituent entities of the Russian Federation drafted within the scope of their competency.

Under Russian legislation, organizers of large-scale public events are required to comply with regulations governing the holding of these events, including in respect of the timely submission of notifications about the event to State and other authorities.

On 5 and 6 December 2011, over 60,000 people participated in public events held in constituent entities of the Russian Federation. Over the same period, 13 unauthorized events were held in the Russian Federation, involving more than 9,000 people, in violation of Federal Act No. 54-FZ of 19 June 2004 on assemblies, rallies, demonstrations, processions and pickets.

Administrative charges were filed against the direct organizers of the events in question for violating the regulations on holding large-scale events and against participants who had repeatedly failed to meet police officers' requirements to desist from committing offences.

Insubordinate offenders were detained and administrative procedures were applied against them under articles 19.3 (failure to comply with the legitimate requirements of a police officer) and 20.2 (violation of procedures on the organization or holding of an assembly, a rally, demonstration, procession or picket) of the Code of Administrative Offences.

Media personnel playing an active role in obstructing the legitimate activities of police officers during public events are subject to proceedings under the Russian legislation in force.

Between 5 and 6 December 2011, 24 media representatives were taken to police stations in Moscow for disturbing public order during mass events, so as to establish their identity and draw up reports on administrative offences. Administrative proceedings were initiated against four of these persons under the Code of Administrative Offences. No administrative reports were made against the remaining journalists, who were released once their identity had been established.

From 5 to 12 December 2011, members of the Moscow Public Oversight Commission carried out inspection visits of the detention facilities of Ministry of Internal Affairs Institution No. 1 where the 78 participants who had been arrested during the protests were being held under article 19.3 of the Code of Administrative Offences pursuant to a court decision. Those arrested made no comments or complaints about the actions of the police officers.

In no cases over the period in question did police officers exceed their authority in the performance of their official functions.

ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ МЕЖДУНАРОДНЫХ
ОРГАНИЗАЦИЯХ В ЖЕНЕВЕ



15, avenue de la Paix,
1202 GENÈVE

DBH
MISSION PERMANENTE DE LA FEDERATION
DE RUSSIE AUPRES DE L'OFFICE DES
NATIONS UNIES ET DES AUTRES
ORGANISATIONS INTERNATIONALES AYANT
LEUR SIEGE A GENÈVE

Telephones: 733 18 70, 734 51 53, 734 66 30
Telefax: 734 40 44

№ 176

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях в Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным запросом Рабочей группы по произвольным задержаниям, специального докладчика по вопросу о положении правозащитников, специального докладчика по вопросу о поощрении и защите права на свободу мнения и его свободное выражение и специального докладчика по вопросу о праве на свободу мирных собраний и ассоциаций

UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17) Assembly & Association (2010-1) G/SO 214 (107-9) RUS 13/2011.

Постоянное представительство пользуется случаем, чтобы возобновить Управлению уверения в своем высоком уважении.

Управлению Верховного комиссара ООН
по правам человека

г. Женева

г. Женева, 3 марта 2012 года



ОНСНК REGISTRY

03 APR 2012

Recipients:SRD... (Encl.)

**Информация Российской Федерации в связи с совместным обращением
председателя-докладчика Рабочей группы Совета ООН по правам человека
(СПЧ) по произвольным задержаниям Э.Х.Малик Соу, специальных
докладчиков СПЧ по вопросу о праве на свободу выражения мнений
Ф. ля Рио, по вопросу о праве на мирные собрания М.Кьей и по вопросу о
положении правозащитников М.Секаггия**

Reference: UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17), G/SO 214 (107-9) RUS 13/2011

В Российской Федерации правовую основу деятельности сотрудников полиции при обеспечении охраны общественного порядка и безопасности составляют общепризнанные принципы и нормы международного права, Конституция Российской Федерации, федеральные конституционные законы, федеральные законы, нормативные правовые акты Президента Российской Федерации и Правительства Российской Федерации, а также нормативные акты МВД России и законы субъектов Российской Федерации по вопросам охраны общественного порядка и обеспечения общественной безопасности, изданные в пределах их компетенции.

В соответствии с законодательством Российской Федерации организаторами публичных массовых мероприятий должен соблюдаться предусмотренный порядок их проведения, в том числе своевременное направление в органы исполнительной власти и иные органы соответствующих уведомлений об их проведении.

5 и 6 декабря 2011 года в субъектах Российской Федерации состоялись публичные мероприятия, в которых приняли участие более 60 тыс. человек. С нарушением требований Федерального закона Российской Федерации от 19 июня 2004 года N 54-ФЗ «О собраниях, митингах, демонстрациях, шествиях и пикетированиях» в обозначенный период на территории России было проведено 13 несогласованных мероприятий, в которых приняло участие более 9 тысяч человек.

К административной ответственности за нарушение порядка проведения массовых мероприятий привлекались непосредственные организаторы указанных акций, а также участники, которые не выполняли неоднократные законные требования сотрудников полиции о прекращении правонарушений.

Задержания злостных нарушителей и применение к ним мер административной ответственности осуществлялись по статьям 19.3 (невыполнение

законных требований сотрудника полиции) и 20.2 (нарушение установленного порядка организации либо проведения собрания, митинга, демонстрации, шествия или пикетирования) Кодекса Российской Федерации об административных правонарушениях (КоАП РФ).

Сотрудники средств массовой информации, принимающие активное участие в воспрепятствовании законным действиям сотрудников полиции в ходе публичных мероприятий, привлекаются к ответственности в соответствии с действующим российским законодательством.

5 и 6 декабря 2011 года за нарушения общественного порядка при проведении массовых мероприятий, а также для установления личности и составления протоколов об административных правонарушениях в отделения полиции Москвы было доставлено 24 представителя СМИ. Из них четверо привлечены к административной ответственности в соответствии с КоАП РФ. В отношении остальных журналистов административные протоколы не составлялись. После установления их личности они были отпущены.

С целью контроля за содержанием 78 участников акций протеста, арестованных в Москве по решению суда по ст. 19.3 КоАП РФ в период с 5 по 12 декабря 2011 года, спецприемник № 1 ГУ МВД России по Москве, где они содержались, посещали члены Общественной наблюдательной комиссии Москвы. Замечаний и жалоб на действия сотрудников полиции со стороны арестованных не поступало.

Случаев превышения сотрудниками полиции своих полномочий при исполнении служебных обязанностей в этот период допущено не было.

